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Sajtótájékoztató 
Kovács József országgyűlési képviselő és Zalai Mihály, a Békés Megyei Önkormányzat Közgyűlésének elnöke tartott 
sajtótájékoztatót a 3. számú választókerülethez tartozó polgármesterekkel együtt a migrációval kapcsolatban – közölte a megyei 
helyhatóság. A megyei önkormányzat közlése szerint a Békés Megyei Rendőr-főkapitányság vezetője arról adott tájékoztatást, hogy az 
utóbbi időszakban a megyében nem emelkedett az illegális határátlépések száma. Hozzátette, a rendőreink szolgálatot teljesítettek az 
országhatár érintett szakaszain úgy, hogy a településeken sem csökkent a szolgálatok száma, mindezt feszes szolgálatszervezéssel 
sikerült elérni. A Békés Megyei Polgárőrök Szövetsége két héten át összesen 30 emberrel támogatta a határ védelemét 24 órás 
szolgálatban. Mindezek mellett a Vöröskereszt önkéntesei is hathatós segítséget nyújtottak a menekültek ellátásában – mondta el Zalai 
Mihály. A megyei elnök köszönetét fejezte ki mindazoknak, akik Békés megyéből segítették a határ védelmét és a helyzet kezelését. 
Kovács József országgyűlési képviselő, a 3-as számú választókerület elnöke elmondta: szeptember 22-ig hazánk határait több mint 230 
ezren lépték át illegálisan, és sokak szerint a folyamatnak még csak a kezdetén járunk, továbbra is milliók készülnek az útra. 
Az elmúlt hetekben nem múlt el úgy nap, hogy ne halljunk a migránshelyzetről, minden hírcsatorna, legyen az rádió, televízió vagy újság 

beszámolt az éppen aktuális állapotokról, a határok védelméről, a bevándorlási helyzet kezeléséről. A kormány konzultációt hirdetett, 
megkérdezték a magyar embereket, több mint egy millió magyar állampolgárt, mi a véleményük a migrációról, és a többségük úgy 
döntött, az országot meg kell védeni. Magyarországnak a schengeni egyezményben is rögzített kötelezettsége az ország és az Európai 
Unió külső határainak védelme – olvasható a közlésben. Hozzátették: a kormány hathatós intézkedéseinek köszönhetően Békés megyét 
mindeddig a migráció negatív hatásai nem érintették - mindezt a megjelent polgármesterek is megerősítették - sokan dolgoznak azon, 
hogy ez a helyzet így is maradjon. 

Balogh Elek 

Forrás Imréné 

Dr.Komlósi István 
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Befejezték a rekultivációt 
 
Befejeződött a korábban bezárt hulladéklerakók rendbetétele a Dél-Alföld 36 településén. Mintegy egymillió négyzetméter nagyságú 
területet rekultiváltak a 39 lerakó helyszínén. A 100%-os támogatottságú pályázatot a DAREH Önkormányzati Társulás az I. ütem 
elnevezésű projektje keretében valósította meg, 5,2 milliárd forintból. 
A korábban bezárt szeméttelepek sorsa rendeződött ezzel a nagyszabású zöldberuházással. A projekt célja a környezet védelme, 
elsősorban a felszíni és felszín alatti vizek további szennyezésének megakadályozása. 
A térségi szintű rekultivációs programban összesen 69 település 76 db hulladéklerakójának rekultivációját valósították meg, ebből 39 db-
ot a jelen I. ütemben. Ezzel párhuzamosan zajlott a II. ütem is, amelybe 37 lerakót vontak be. A két projekt megvalósítja a régió 
rekultivációs céljainak 40%-át, illetve az országos célok közel 5%-át. 
Jelen projektben mintegy 1,2 millió m2 területet rekultiváltak, több mint félmillió tömör m3 hulladékot mozgattak meg. A projekt során 
a szűk másfél évnyi kivitelezési időszakban 40 alvállalkozó közel 400 munkavállalót foglalkoztatott. 
A REKULTIVÁCIÓ latin eredetű szó, jelentése: az emberi beavatkozás miatt elpusztult természeti környezet, különösen 
növényzet tudatos helyreállítása talajjavítással, ültetéssel. Legfontosabb feladat a tájseb eltüntetése és a hulladéklerakóból történő 
szennyezőanyag-kibocsátás megszűntetése, illetve minimalizálása. 
 
Együtemű (végleges, helyben történő) rekultiváció: azokban az esetekben alkalmazható, ahol a depónia süllyedése és konszolidációja 
már nem várható (10 évnél régebben bezárt lerakók). 
Együtemű rekultiváció: Almáskamarás, Ambrózfalva, Battonya - régi, Battonya – új, Biharugra, Békéssámson, Bélmegyer, 
Csanádapáca, Dévaványa, Dombiratos, Ecsegfalva, Elek – régi, Gerendás, Kertészsziget, Kétegyháza, Kötegyán, Kőrösújfalu, 
Lőkösháza, Magyarbánhegyes, Makó-régi, Maroslele, Medgyesbodzás, Medgyesegyháza, Nagybánhegyes, Pitvaros, Pusztaföldvár, 
Sarkad, Szeghalom – régi, Szentes - Termál, Tarhos, Újkígyós, Zsadány. 
Kétütemű rekultiváció: mivel a közelmúltban hagyták fel őket és így a stabilizálódási és gáztermelődési folyamatok még zajlanak, a 
lerakó felszíne mozoghat, így lezárása csak átmeneti záróréteggel lehetséges. Azon lerakók esetében, ahol az elhelyezett frissen lerakott 
hulladék mennyisége meghaladja a 10.000 m3-t, intenzív gázképződés várható a benne található szerves anyagok bomlása, rothadási 
folyamatai miatt. Stabilizációjuk több éves, akár évtizedes folyamat, így a végleges lezárásra majd csak a stabilizálódott depónián kerül 
sor. 
Kétütemű rekultiváció: Békésszentandrás, Doboz, Dombegyház, Elek-új, Kevermes, Szeghalom-új, Orosháza. 
A projekt neve: Délkelet-Alföld Regionális Hulladékgazdálkodási Rendszer (DAREH) Létrehozását Célzó Önkormányzati Társulás 
települési szilárdhulladék-lerakóinak rekultivációja” - KEOP-2.3.0/2F/09-11-2011-0003 

A projekt megvalósítási időszaka: 2012. 
április 27. - 2015. június 30. 
A projekt bruttó összköltsége: 5,237 
milliárd forint, melyet a támogatási 
szerződés értelmében teljes mértékben 
uniós pályázati forrás fedez. 
Háttér: A Délkelet-Alföld Regionális 
Hulladékgazdálkodási Rendszer (DAREH) 
Létrehozását Célzó Önkormányzati 
Társuláshoz tartozó projektterület 
földrajzilag a Dél-alföldi régió keleti részén 
elhelyezkedő Békés megye, valamint 
Csongrád megye keleti területére terjed ki.  
A települések jellemzően ártérperemi 
területen, a Körös-Maros völgy területén 
helyezkednek el, ahol nagy számban 
találhatók természetvédelmi területek is. Az 
érintett terület érzékeny felszín alatti 
vízminőség-védelmi területe a Maros-

hordalékkúp térsége, ahol a jó vízvezető képességű rétegek gyakorisága, jellege lehetőséget nyújt arra, hogy a felszín felőli szennyezések 
bekerüljenek a magasabban fekvő rétegvizekbe. A műszaki védelem nélkül kialakított hulladéklerakók esetében a csapadék, a lerakóhoz 
érkező víztömeg, vagy a talajvíz kioldja a hulladéktestből a szennyező, esetleg mérgező anyagokat, melyek a talajvízbe szivároghatnak. 
A hulladéklerakóból leszivárgó víz még évtizedekig szennyezheti a felszín alatti vizeket. 
A projektben résztvevő települések közül 19 esetében a bezárt lerakó sérülékeny vízbázist veszélyeztet. Gerendás kivételével 
mindegyik közvetlenül is veszélyezteti az ivóvízbázist. 
A projekt megvalósítása során az I. ütemben nem számoltak fel egyetlen lerakót sem, 32 db lerakót végleges lezárással rekultiváltak 
(együtemű rekultiváció). 
Ezek közül 3 db lerakó kapott a jogszabálynál részletesebb rétegrendet, a nagyobb környezetbiztonság érdekében és 4 db a jogszabály 
szerinti minimális rétegrendet. 15 db lerakót a környezetre gyakorolt hatása és a költséghatékonyság elve alapján egyszerűbb 
rétegrenddel rekultiváltak. 7 db lerakót csak két ütemben lehetett lezárni (kétütemű rekultiváció), mivel a közelmúltban hagyták fel őket 
és így a stabilizálódási és gáztermelődési folyamatok még zajlanak, a lerakó felszíne mozoghat. Ezeket leghamarabb egy évtized múltán 
rekultiválhatják véglegesen. Az orosházi esetében fáklyázást alkalmaztak. 

Kötegyán Község Önkormányzata 
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Töltsük meg élettel és kulturális programokkal 
a felújított Könyvtárunkat! 

 
A Nemzeti Kulturális Alap Közgyűjtemények Kollégiuma által kiírt pályázati támogatások segítségével berendezett könyvtárunk 
alkalmassá vált arra, hogy Kötegyán olyan korszerű kulturális intézménnyel gazdagodjon, mely az itt lakók részére biztosítani tudja a 
mai kor elvárásának megfelelő könyvtári szolgáltatásokat, tere lehessen a tanulásnak, önképzésnek, és biztosítani tudja az igényes 
szórakozás lehetőségét is. 
 
A könyvtár bútorzatának felújítása két ütemben történt meg. 
Az Ungvári Mihály Művelődési Ház és Könyvtár 2014-ben az IKSZT2.0 pályázatán nyert összegből került felújításra. A felújítás 
következtében a könyvtár szolgáltató tere bővült. 
A meglévő bútorzat, berendezés nem volt teljes, egységes és korszerű. A Nemzeti Kulturális Alap pályázati kiírása lehetőséget nyújtott a 
felújított könyvtárépület berendezésének korszerűsítéséhez.   
2014-ben, ezen pályázaton 2.285.098.- Ft. támogatást nyertünk, melyből 10 % önerőt kellett az önkormányzatnak biztosítani. 
A pályázatban tervezett bútorokat megvásároltuk. Új könyvtári állványok és a folyóirat szekrény beszerzésével lehetővé vált, hogy a 
gyermek és felnőtt részlegben a könyveket átcsoportosítsuk és így megszüntessük a polcokon lévő zsúfoltságot. Az L alakú kölcsönző 
asztal, a könyvszállító kocsi, a fiókládák, fogasok, TV állvány és számítógép asztalok beszerzése nem csak az olvasók és a könyvtárosok 
kényelmét szolgálják, hanem biztosítják a 
könyvtár igényes, rendezett, kulturált légkörét is. 
Az újonnan vásárolt 3 db asztal és a 30 db szék 
hozzájárul ahhoz, hogy a hagyományos könyvtári 
funkciók biztosítása mellett rendezvények 
(szakkörök, klubfoglalkozások) szervezésére is 
lehetőség legyen mind a felnőttek, mind a 
gyermekek számára. 
 
2015-ben Nemzeti Kulturális Alap 
Közgyűjtemények Kollégiuma által ismét 
kiírásra került a kistelepülések könyvtárainak 
szakmai eszközfejlesztése, korszerűsítése célú 
pályázat. A megyében szinte egyedül álló módon 
újra nyertes pályázatot könyvelhettünk el, 
2.591.025.- Ft. értékben, szintén 10% önerő 
biztosítása mellett. 
 
Az előző évben megkezdett korszerűsítést 
folytatva már meg is érkeztek az új bútorok. A 
szükséges polcok, székek, kanapék mellett, 6 db 

asztallal és 40 db székkel is gyarapodott az intézményünk, így 
összesen 9 db egyforma asztal és 70 db új szék áll rendelkezésre a 
rendezvények megtartására. A kiírt pályázat lehetőséget adott 
infokommunikációs eszközök beszerzésére is, a megítélt 
támogatás összegének legfeljebb 10%-a volt erre fordítható. Így 
egy komplett hangosító berendezéssel is gazdagodhat a 
könyvtárunk, melynek beszerzése folyamatban van. Az új tér, új 
szolgáltatások (pl. hangos könyvek használata, zenehallgatás, 
előadások megtartása) elindítására is lehetőséget ad.  
A Békés Megyei Könyvtár vezetése és munkatársai támogatóan, 
kitüntetett figyelemmel kíséri és segíti a beruházásunkat. A 
Megyei Könyvtár 4 munkatársa közel 1 hónapon keresztül a 
készítették elő a könyvek leselejtezését, illetve az elektronikus 
könyvtár bevezetésének az előkészületeihez nyújtottak segítséget. 
A továbbiakban nagyon szeretnék ezt a szép könyvtárat 
tartalommal megtölteni, melyhez minden szakmai segítséget 
megadnak a településnek. 
 
Éljünk azzal a lehetősséggel, hogy ilyen szép kulturált helyen 
gyarapíthatjuk ismeretünket, tölthetjük szabadidőnket. 

 
Bálint Erzsébet 

a pályázatok készítője 



- 4 - 

Közfoglalkoztatás aktuális kérdéseinek megtárgyalása 
Kötegyán településen 

 
2015. július 24-én 10:30-tól került megrendezésre a „Közfoglalkoztatás aktuális kérdéseinek megtárgyalása Kötegyán településen” című 
értekezlet. Meghívásra került dr. Sipos Lajos /Békés Megyei Kormányhivatal Sarkadi Járási Hivatala/ Járási Hivatalvezető, Domokos 

Zoltán /Békés Megyei Kormányhivatal Sarkadi Járási Hivatal 
Foglalkoztatási Osztálya/ osztályvezető és jelen voltak a 
képviselő testület tagjai is. A megbeszélés Nemes János 
polgármester Úr nyitó beszédével kezdődött, majd Szőke János 
képviselő-testületi tag is üdvözölte a jelen lévőket és néhány 
szóval jellemezte a közfoglalkoztatási programot. A Sarkadi 
Járási Hivatalt Ilyés Sándor Járási Hivatalvezető-helyettes 
képviselte.   

Ilyés Sándor részletes felvilágosítást adott a Békés Megyei 
Kormányablak megnyitásával kapcsolatban, működéséről és 
ügyfélfogadási rendjéről. Ezt követően Domokos Zoltán 
osztályvezető Úr néhány szót ejtett arról, hogy 2016-tól 3 fajta 
képzés fog megvalósulni, melyek a Közfoglalkoztatási 
programot érintik, a továbbiakban a közfoglalkoztatottak bére 
remélhetőleg emelkedni fog. Az eddigi programok közül a 
legkiemelkedőbb a mezőgazdasági, melynek keretében több 
településen az a tapasztalat, hogy ez érte el eddig a legnagyobb 
sikert a termesztés területén. A közfoglalkoztatásban lévő személyeknek lehetőségük van arra, hogy igazolást kapjanak, ha valamilyen 
állásinterjún szeretnének megjelenni. Domokos Zoltán kitért arra is, hogy igaz, hogy a közfoglalkoztatás nem cél, hanem eszköz, hogy 
visszavezessék a munkavállalókat a munkaerő piacra. Az értekezlet végül egy ebéddel zárult, ahol a jelen lévők meg voltak vendégelve 
egy tál babgulyással. 

Nagy Dóra, Borbély Brigitta 

Közfoglalkoztatási Kiállítás és Expó 
 
A Békés Megyei Kormányhivatal szeptember 17-én harmadik alkalommal rendezte meg a Közfoglalkoztatási Kiállítást Békéscsabán. A 

megye 59 települése mellett további négy megye 17 települése 
képviseltette magát, ezáltal mutatva be a közfoglalkoztatási 
programok keretében elkészült termékeiket. A rendezvény 
házigazdája Szarvas Péter, Békéscsaba polgármestere volt. A 
kiállítást Gajda Róbert kormánymegbízott, dr. Hoffmann Imre 
közfoglalkoztatásért felelős helyettes államtitkár, Hanó Miklós, 
Békéscsaba alpolgármestere és dr. Nagy Ágnes, a Békés 
Megyei Kormányhivatal Munkaügyi Központjának igazgatója 
nyitotta meg. Beszédükben felhívták a figyelmet a 
közfoglalkoztatás fontosságára, és eredményességére.   
 A rendezvény a Szent István tér területén kapott helyet, így 
bőven volt hely a kisebb és nagyobb faházikók, a haszonállatok, 
úgy, mint a birka, a tyúk, a liba, valamint a helyben termelt 
zöldségek, gyümölcsök részére. A látványos kiállító helyeken a 
közönség betekintést nyerhetett a seprűkötés, tésztakészítés, 
savanyítás, drótfonás, térkő készítés rejtelmeibe. 
 Megyénk fekvéséből kifolyólag a legnépszerűbb programelem 
a mezőgazdasági volt. Az érdeklődők megismerkedhettek a 
gazdálkodást segítő munkagépekkel, úgymint a John Deere 
traktor, gallyzúzó, permetezők, fűrészek, fűkaszák, rotakapák és 
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egyéb, a mindennapok során használt eszközök. Egyes települések 
a textilfeldolgozásban végzett munkájukkal arattak osztatlan 
sikert, mely termékeket a helyszínen nemcsak megtekinteni, 
hanem megvásárolni is volt lehetőség. 
Számos dekorációs elemet is készítettek és megmutattak a 
résztvevők: kukoricacsuhéból készült juhászt, munkaruhába vagy 
népviseletbe bújtatott szalmabábut. 
A bemutatott termékek is bizonyították, a közfoglalkoztatás 
nemcsak kényszerből elvégzett elfoglaltság lehet, hanem olyan 
tevékenység, ami az esetlegesen meglévő nehézségek mellett 
életörömöt hoz a mindennapokba, és értékes eredménnyel 
gazdagíthatja a helyi közösségeket.   
Településünk is lelkesen készült a kiállításra, melynek meg is lett 
a gyümölcse: Kötegyán standjánál egész nap nagy volt az 
érdeklődés. Elismerően tekintettek a helyben termelt zöldségekre, 
mindezt mutatta az is, hogy többen vásárolni szerettek volna 
belőle. Kíváncsian szemlélték a briketteket, és érdeklődtek annak 
elkészítési módjáról. Bemutatásra kerültek továbbá a mindennapi 
munkában használatos gépek, úgy, mint a fűkasza, permetezőgép. 
Az érdeklődők csalogatását nem bíztuk a véletlenre, Fazekas Lajos 
és Hadi Gábor szakácsaink segítségével ínycsiklandó illatok 
röpködtek a levegőben. Specialitásukat, a bihari lecsót készítették 
el tárcsán. Már az előkészületeknél nagy volt a nézősereg, számuk 
pedig folyamatosan növekedett, kiváltképp akkor, amikor a már 
elkészült étel felkínálásra került. Pillanatok alatt elfogyott a két 

tárcsa tartalma. Akik erről lemaradtak, azokat sem hagytuk üres gyomorral eltávozni standunktól, őket zsíros- és lekváros kenyérrel 
kínáltuk. Többen is megjegyezték, hogy gyermekkoruk óta nem ettek ilyen finom szilvalekváros kenyeret. Kínáló asztalkánk díszei 
szintén csábítóak voltak, és mosolyt csaltak a nézelődők arcára. A zöldségekből készült kreációk Sárosi Judit keze munkáját dicsérik. 
Velünk egyetemben más település is készült egytálételekkel, salátákkal, sajttálakkal, és finomabbnál finomabb falatokkal. 
Az önkormányzatok valóban sokszínű programokkal készültek, a kis faházakban kiállított termékeken túl a színpadon is megmutatták 
magukat a települések zenekarai, néptáncosai is. 
Összességében egy tartalmas és értékes napon vehettünk részt, ahol betekintést nyerhettünk más települések munkájába, valamint 
továbberősíthettük kapcsolatainkat a későbbi sikeres együttműködés reményében. Úgy gondoljuk, hogy fáradtan, de büszkén térhettünk 
haza, hiszen méltóképpen sikerült képviselnünk falunkat. 

Sárosi Judit, Fazekas Anett 

Közbiztonsági kerekasztal 
 

Idei évben is megrendezésre került szeptember 17-én a közbiztonsági kerekasztal. A meghívásnak eleget tettek a közbiztonságért felelős 
hivatásos szervek és civil szervezetek képviselői. Az Ügyrendi- 
Közrendvédelmi és Humánpolitikai Bizottság a jelen helyzetben 
lévő menekültügyi helyzethez kapcsolódóan tett fel kérdéseket.   
Auer György a Sarkadi Rendőrkapitányság Kapitánya elmondta, 
hogy a rendvédelmi szervek mindent megtesznek annak érdekében, 
hogy a menekültügyi problémák minél kisebb hatást fejtsenek ki a 
településünkre. Stir Mihály a Kötegyáni Határrendészeti 
Kirendeltség vezetője elmondta, hogy jelenleg pontos információi a 
migránsok útvonalairól nincsenek, de a határ őrzése és a román 
kollégáikkal történő szoros együttműködés folyamán biztosítják az 
itt lévő határforgalmat és ellenőrzik a zöld határt. Szorosan 
együttműködve a helyi polgárőrség tagjaival és a közös 
szolgálatokkal erősítik a település védelmét. Itt kiemelten tette 
hozzá, hogy gazdaságosság szempontjából az ügyeleti szolgálat a 
határátkelőhöz került, így a járőr szolgálat is onnan indul. 
Az ügyelet elérhetősége a 06-66/572-620-as telefonszámon 24 
órában folyamatos. A polgárőrség részéről Kellner Miklós 
tájékoztatta a Bizottságot és a Képviselő testületet, hogy 
folyamatosan együttműködnek a hivatásos szervekkel és biztosítják 
a közös munka elérésével a település biztonságérzését. Molnár Kata 

a Kötegyáni ÖTE elnöke elmondta, hogy a testület tagjainak nagyobb része polgárőr, így minden segítséget megadnak a hivatásos 
szervek és a polgárőrség feladatellátásához. 
Összegezve elmondható, hogy a szoros együttműködések réven a hivatásos és civil szervek is a biztonságra törekednek, mellyel 
megnyugvást biztosítanak a település lakosságnak és vezetőinek. 

Szücs János 
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Kötegyán Határrendészeti Kirendeltség 
 

TISZTELT KÖTEGYÁNI LAKOSOK! 
 
Ezúton szeretnénk Önöket tájékoztatni, hogy a Kötegyán Határrendészeti Kirendeltségen működtetett 
állandó ügyeleti szolgálat 2015. szeptember hónaptól Méhkerék közúti határátkelőhely objektumába 
került áthelyezésre. Az ügyeleti szolgálat a nap 24 órájában elérhetőséget biztosít Önök számára, 
amennyiben bármilyen közrendet, közbiztonságot vagy a határrendet érintő információ vagy probléma 
merülne fel a településen. 
 

Kirendeltség ügyelet telefonos elérhetősége: 06-66/ 572-620 
Felhívjuk a figyelmüket, hogy a Magyarországra nehezedő migrációs nyomás miatt nagyon fontosnak 
tartjuk a lakossággal való kapcsolattartást, illetve azokat az információkat, amelyekkel Önök segíteni 
tudják a Rendőrség munkáját. Az említett nagymértékű migráció egyelőre nem érinti a magyar-román 
határszakaszt, de ez a tendencia bármikor megváltozhat. 
 
A tiltott határátlépést elkövető személyek közvetve vagy közvetlen módon, de hatással lehetnek a 
térség közrendjére, belső biztonságára, közegészségügyére, emiatt az illegális migráció megfékezése 
álláspontunk szerint minden magyar állampolgár közös érdeke. 
 
Támpontok a jogellenesen határátlépő, jogellenesen hazánkban tartózkodó külföldi személyek 
felismeréséhez: 

 Az illegális migráns személyek gyakran napokon, heteken keresztül utazva érkeznek 
hozzánk, így sok esetben rendezetlen külsővel, az út nehézségeit magánhordozó ruházatban 
találkozhatunk velük, 

 jellemzően magyar fizetőeszközzel nem rendelkeznek, 
 nyelvtudásuk korlátozott, 
 nehezen tájékozódnak, 
 döntő többségében nem egyedül, hanem ketten, vagy kisebb csoportokban közlekednek, poggyászok nélkül esetleg kevés 

csomaggal. 
 
A határsértők egy része önállóan próbál továbbutazni, de az utóbbi időben az embercsempészek tevékenysége felerősödött. Amennyiben 
nem kötegyáni lakosokhoz köthető, Önök számára ismeretlen, esetleg külföldi rendszámú gépjárműveket észlelnek a településen, akkor a 
kirendeltség szívesen venné az erről szóló információkat.  
 
A fentiekre figyelemmel kérjük a segítő együttműködésüket a kirendeltség eredményes határőrizeti tevékenységének elősegítése 
érdekében. Amennyiben a település bel-, vagy külterületén olyan külföldi személyekkel találkozik, akikről feltételezhető, hogy 
jogellenesen tartózkodnak hazánk területén, kérjük, haladéktalanul hívja a kirendeltséget a fenti telefonszámon. Ezen kívül értesítheti a 
Békés Megyei Rendőr-főkapitányságot is a 107-es, vagy 112-es hívószámon, vagy értesítse a legközelebbi rendőrjárőrt. 

Stir Mihály 
alezredes 

Gyerekszáj 
 

Az udvari játék időben, Réka ijedten szaladt az óvó nénihez: 
Képzeld, óvó néni megcsípett egy méhecske! Még az a jó, hogy én nem 

vagyok „energiás” rá, mint Milán. 
* 
 

Nyári élményekről beszélgettünk a gyerekekkel. Fanni boldogan meséli, 
hogy ők még” csónáztak” is a vízben az anyukájával és apukájával. 

* 
 

Zolika memória játékot szeretne játszani:   
Óvó néni, jössz velem „Remóriázni” 

* 
 

Az új gyerekek most szokták az óvodát. Van, akinek már a kistestvére is 
ovis lett. Az egyik nagycsoportos kisfiú azt mondta: 

Az én testvérem még nem jön oviba, mert még növesztjük otthon egy 
kicsit. 

Molnár Imréné 
Óvodapedagógus-óvodavezető 
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Újra „Nyitva van az aranykapu” a Kötegyáni oviban 
 
Elkezdtük a Kötegyáni oviban is a 2015/2016-os nevelési évet. Két részben osztott csoportot alakítottunk ki. A részben osztott 
kiscsoportunkba - a Vuk csoportba, 14 kisgyermek, a részben osztott nagycsoportunkba – a Csiga csoportba 15 gyermek jár.  Szeptember 
1-én a „régi” óvodásokat vártuk. Ez a néhány nap a visszaszokás, az emlékek, szokások felelevenítésének, a kis közösség 
újraformálódásának az ideje. A régi óvodásoknak is szüksége van a visszaszokásra, hiszen változik a csoport összetétele, új csoport 
társakkal, felnőttekkel kerülnek kapcsolatba. 

Ez az idő a felkészülés ideje is mivel az óvó 
nénivel már arról beszélgettek a 
kiscsoportosok, hogy nem soká új csoport 
társaik lesznek, akiknek a nevét és a jelét már 
megismerhették. 
Tudják, hogy nekik eleinte szokatlan lesz az 
óvoda, hiszen eddig csak szüleikkel, 
testvéreikkel voltak, itt pedig sok új gyerekkel 
és felnőttel találkoznak majd. Az így 
felkészített közösség képes lesz arra, hogy 
szeretettel, türelemmel, segítséggel fogadja új 
tagjait. 
Augusztus végén, mi óvó nénik, ismerkedő 
családlátogatásra indultunk az új óvodásokhoz 
és az év közben érkezett gyermekekhez. A 
szülők megismerkedhetnek a gyermekeikkel 
foglalkozó felnőttekkel, az óvodai 
szokásokkal, az óvoda napirendjével. Közösen 
kitöltjük gyermekük személyiség lapját és 
beszélhetnek gyermekük tulajdonságairól, 
szokásairól, személyiségéről. Ez az óvoda és a 
család együttműködésének első lépcsője, ez 
óriási segítséget jelent a gyermekek óvodába 
történő beilleszkedésében. Az itt kialakuló 
kölcsönös bizalom a gyermek befogadásának 

alapja, hiszen a szülőkben gyakran több feszültség van, mint a gyermekükben. Szeptember 7-től egy héten át „szülős befogadást” 
kínáltunk az érdeklődő új óvodásoknak és szüleiknek. Ekkor anyukájukkal vagy apukájukkal jöhettek a gyerekek, ami biztonságot adott 
nekik és megnyugtató a szülőknek is. A délelőtt folyamán így együtt próbálták megismerni, felfedezni az ovit, részt venni a közös 
játékban, ismerkedni a ovis társakkal. Az új óvodásoknak nagy kihívás a családtól való elszakadás, az óvodai élet ritmusának, az óvodai 
szokásoknak a megismerése. 
Miért kell egyszerre kezet mosni, miért sorakozunk, miért nem állhatok fel az asztaltól evés közben, miért kell megvárni egymást? Ezt 
először még nem értik, de néhány nap után már tudják, hogy minden tevékenységnek, legyen az étkezés, közös tevékenység, játék, 
levegőzés, csendes pihenő van egy rendje az oviban. Nem könnyű az új szokások, a napirend, az új szabályok megtanulása. Az óvó 
nénik, dajka nénik azonban segítenek ebben a tanulási folyamatban, hogy mit hogyan tegyenek az óvodában. Természetes segítséget 
adnak számukra a nagyobb óvodások is. A másik kihívás saját helyük megtalálása az új környezetben, közösségben. Ehhez az óvodánk a 
legfontosabbat, a szeretetteljes, derűs, biztonságot, nyújtó légkört adja. Lehetőséget, elegendő időt annak a helynek és azoknak a 
személyeknek a megismerésére, ahol, és akikkel sok időt tölt majd el a gyermek. 
Ebben a nevelési évben is igyekszünk, színes őszi, téli, tavaszi programokkal változatossá tenni az óvodai mindennapokat. 
 

Molnár Imréné 
Óvodapedagógus-óvodavezető 

Hasznos tippek 
az óvodai befogadáshoz, beszoktatáshoz 

 
Az óvodaérettség egyik jele, ha azt tapasztaljuk, hogy a gyermekünk szívesen tölt el egy kis időt tőlünk távol. Ha örömmel megy el a 
nagyszülőkhöz, vagy szívesen játszik a szomszédban az ott lakó kisgyerekkel, akkor vélhetőleg könnyebb dolgunk lesz, mint ha azt éljük 
át, hogy a gyermekünk még szinte minden percet velünk akar tölteni. 
A gyerekek jelentős része csak 4-5 éves korában válik óvodaéretté, ez az a kor, amikor már igazán élvezik a közösségi játékokat, a 3 
éves gyermekek inkább még egymás mellett játszanak. 
A gyermek akkor tudja megszokni az óvodát, ha a szülő maga sem bizonytalankodik. Még viccesen se fenyegessük az óvodával, óvó 
nénivel! 
Nem baj, ha sír a gyerek! Ha nem fogadjuk el a sírást, mint fontos érzést kifejező megnyilvánulást, a gyermek nemcsak az elválás 
szomorúságával, hanem a sírás visszafojtásával is szembekerül. Ilyenkor nyugodtan mondhatjuk: Tudom nehéz neked még reggel, 
nekem is szokatlan ez, lassan meg fogjuk szokni. 
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Segít, ha hozhat kedvenc játékot, plüsst, alvókát ami az otthon biztonságára emlékezteti. 
Sose figyeljük, hogy a másik gyerek mit tesz. Nem versenyzünk, a cél nem a minél gyorsabb, hanem a biztos beszokás. Ezért, ha van rá 
lehetőségünk, ne ösztökéljük, sürgessük a gyereket. 

Csak kis lépésekkel haladjunk, ha azt látjuk, hogy 
gyermekünknek erre van szüksége. 
Az első, „beszokós hetet” töltsük együtt a 
gyermekkel az oviban. Így tudunk segíteni neki az 
eligazodásban. A család egy tagja legyen ez idő alatt 
a gyermekkel, lehetőleg kisebb testvér nélkül. 
Amikor már elmegy mellőlünk játszani, akkor 
menjünk el egy fél órára, órára, azután minden nap 
növelhetjük ezt az időt. Mindig beszéljük át otthon, 
mi fog másnap történni. 
Természetesen, ha azt tapasztaljuk, hogy 
gyermekünk ennél jobban bírja a terhelést, 
nyugodtan alkalmazkodjunk az ő ritmusához. 
Az elköszönés mindig határozott legyen! A 
többszöri elbúcsúzás és elszakadási kísérlet csak azt 
az érzetet erősíti benne, hogy rossz dolog történik 
vele, nincs biztonságban, mivel az anya is 
bizonytalan és határozatlan. 
Ha valami gondunk, kérdésünk van, bátran keressük 
meg vele az óvó nénit. A félreértések sokszor 
bizalmatlanságot, kellemetlenséget okoznak. 

Otthon foglalkozzunk sokat az óvodával. 
Beszélgessünk róla, hallgassuk meg a gyereket. Sokat 
tudunk ezzel segíteni, hogy legyőzze félelmeit, 
szorongásait. Meséljünk ilyen történeteket, meséket. 
(pl.Bartos Erika: Bógyó és Babóca az óvodában; 
Anna, Peti, Gergő történetek) 
Az első hetekben igyekezzünk korán menni érte. A 
megbeszélt időre mindig érjünk oda, mert ha elkésünk, 
azzal gyengítjük a biztonságérzetét. Ezeket az 
érkezéseket tevékenységhez kössük, mert nem 
automatizálódott ebben a korban még az időérzékük. 
(pl. uzsonna után jövök érted)  
Miután gyermekünk már megszokta az óvodát, akkor 
is előfordulhat, hogy a búcsúzás fájdalmas neki, és az 
elválásnál még sír. Ha az óvó néni arról számol be, 
hogy távozásunk után a gyermekünk hamar 
megnyugszik és játszani kezd, akkor valószínűleg 
nincs okunk az aggodalomra. 
Fontos, hogy ne essünk kétségbe, mert ha azt látja, 
hogy szinte együtt sírunk vele, akkor úgy érezheti, 
hogy mi is veszélyesnek tartjuk, ha ott marad nélkülünk. 
A beilleszkedés folyamatát akkor tekintjük befejezettnek, amikor azt tapasztaljuk, hogy a szülő és a gyermek viselkedésében már 
megfigyelhetőek az elfogadás jelei (személyek, környezet). 

Molnár Imréné 
Óvodapedagógus-óvodavezető 

Elkezdődött a 2015/2016. tanév 
 

2015. szeptember elsején a kötegyáni iskolában 92 tanuló számára kezdődött el az új tanév. Tanulóink közül 75 gyermek él 
Kötegyánban, 17-en bejárók. 10 diák Sarkadról, öten Újszalontáról, ketten Méhkerékről érkeznek. 

Tanulólétszámok a 2015. szeptember 1-i állapot szerint: 
 

osztály létszám osztályfőnök 

1. k 14 fő Pallag Józsefné 
2. k 11 fő Kozmáné Netye Mariann 
3. k 9 fő Szűcsné Nagy Anikó 
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4. k 10 fő Fazekas Ildikó 
5. k 15 fő Szőke Erika 
6. k 12 fő Nagy Imréné 
7. k 8 fő Halmai Lóránt 
8. k 13 fő Pallag Mária 

összesen: 92 fő  
 
2015. augusztus 8-án, szinte hiánytalanul megérkeztek a tankönyvek. A tanulók 10%-a nem volt jogosult az ingyenes tankönyvekre, 
ezért kérelmeztük Kötegyán és Újszalonta települések Önkormányzatainak Képviselő-testületeitől, hogy – az előző években kialakult 
„hagyomány” szerint- az idén is finanszírozzák az ingyenes tankönyvre nem jogosult tanulók tankönyveit. Kérésünknek Kötegyán és 
Újszalonta Képviselő-testületei eleget tettek, így egyetlen kötegyáni iskolába járó tanuló szüleinek sem kellett a tankönyvek árát 
kifizetni. 
Iskolánk egész napos iskolaként működik, a tanítás minden reggel 8 órakor kezdődik és 15.45. - ig tart. A kötelező tanítási órákon kívül 
színjátszó, rajzszakkör, napközis, felzárkóztató és tehetségfejlesztő foglalkozásokon vesznek részt a tanulók. Mindegyik óra és 
foglalkozás 45 perces, mindegyik szünet 15 percig tart. A tanulókat reggelente ½ 8 és ¾ 8 között várjuk. Az alsó tagozatos gyerekek az 
első óra után, a felsősök a második tanítási óra után ebédelnek. Összesen 86 diák 4 turnusban ebédel a Konyhán, a többiek otthonukban 
fogyasztják el az ebédet. 

Fenntartónk, a Klebelsberg Intézményfenntartó 
Központ Sarkadi Tankerülete eredményes 
pályázatának köszönhetően, a 2015/2016. tanévtől 
kezdődően iskolánk - a korábbi években már jól bevált, 
és tanulóink által igen szeretett - iskolagyümölcs-
program mellett az iskolatej-programban is részt vehet. 
Ezáltal a kötegyáni iskolába járó gyermekek 
mindennap kaphatnak egészséges gyümölcsöt, 
zöldségfélét vagy gyümölcslét, valamint tejet, sajtot 
vagy joghurtot. Az első és a második heti 
szállítmányok is rendben megérkeztek és kiosztásra 
kerültek.  
Az idei tanévben először szeptember 8-án és 9-én 
tartottunk, összesen 68 tanuló szülőjének részvételével 
szülői értekezleteket, ahol Dr. Kocsondi Erika 
fogorvos felhívta a figyelmet a fogászati szűrések és 
kezelések fontosságára, Király Sándor a Leg-a-Láb 
Művészeti Iskola pedagógusa a néptánc oktatás, 

Baracsi Mihály pedig a focisuli lehetőségét ismertette. 
Ezután tájékoztatást kaptak a szülők az iskolai élet rendjéről, az intézményi önértékelésről és a tanfelügyeletről, az elektronikus naplóról, 
az iskolai mulasztások igazolásáról, valamint az igazolatlan hiányzások következményeiről. Osztályonként megválasztották a SZMK 
tagokat és értesülhettek a szülők a tanév legfontosabb eseményeiről, programjairól. Október 31-ig folytatódik az előző tanévben 
elkezdett TIE program,- a TÁMOP-6.1.2. A-14/1-2014-0001 kiemelt projekt, - melynek keretében lebonyolított Hétpróba eseményeken 
gyermekeink eddig is felejthetetlen pillanatokat szerezhettek. Szőke Erika és Halmai Lóránt pedagógusok kíséretében az előző tanévben 
több alkalommal utazhattak tanulóink szombati napokon a más-más településeken megrendezett programokra. 2015. szeptemberében 2 
ilyen rendezvény lesz. A programhoz is kapcsolódóan iskolában a mindennapos mozgást biztosítjuk és elérhetővé tesszük gyermekeink 
számára az egészséges életmódhoz szükséges tudást. Az idei tanévben is számos olyan tanórán kívüli program, megemlékezés és 
ünnepség lesz az iskolában, melyre tanulók szüleit, nagyszüleit is szeretettel várjuk. 
 

Szokai Dánielné 
tagintézmény-vezető 

Egészséges táplálkozásról szóló tájékoztatás 
az Idősek Otthonában 

 
Napjaink betegségei nagyrészt életviteli problémákra vezethetők vissza. A túlzott alkohol és kávéfogyasztás, a mértéktelen dohányzás, a 
zsíros, kalóriadús ételek fogyasztása, a stressz, a kevés mozgás – és sorolhatnám még tovább azokat a körülményeket, ártalmakat, 
melyek következményeként jó néhány „népbetegséggel” titulált kór tömeges méretű megjelenését tapasztaljuk: szívinfarktus, agyvérzés, 
agyinfarktus, érszűkület, keringési és érrendszeri betegségek, cukorbaj stb. 
Nem elegendő a betegség gyógyítása. A problémát meg kell előzni. Nagyon fontos a prevenció, magyarul megelőzés. Ennek számtalan 
módja van: reklám, nevelő-oktató filmek, kerekasztal beszélgetések, klubszerű foglalkozások, tréningek és még számtalan, más egyéb 
lehetőségek.   
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A Sarkadi Egészségfejlesztési Iroda 
hozzáértő szakemberei ellátogattak ide 
hozzánk, az Idősek Otthonába, ahol 
lehetőségeikhez mérten, igyekeztek a 
klubtagokat és a lakókat megismertetni a 
korszerű, egészséges táplálkozás 
legalapvetőbb szabályaival. 
Információkat kaptunk arról, hogy milyen 
jellegű tápanyagaink, táplálékaink vannak: 
zsírok, olajok, tejtermékek, szénhidrátok, 
húsok, gyümölcsök, szénhidrátok. 
Megtudhattuk azt is, hogy az egyes 
tápanyagok, táplálékok milyen létfontosságú 
vitaminokat tartalmaznak, amelyek a 
szervezet számára nélkülözhetetlenek. 
Tudatosították azt is, hogy miből mennyit 
célszerű táplálékként elfogyasztani. Szóba 
került az is, hogy az ember napi folyadék 
szükséglete 2 liter. A nyári forróságban akár 
4-5 liter folyadékot is el lehet fogyasztani. 
Felhívták a figyelmünket arra is, hogy saját 
érdekünkben mely ételek, táplálékok, 
fűszerek fogyasztását mellőzzük Pl: 
mesterséges édesítőszerek, olyan konzervek, 
készételek, melyek a szervezet számára kóros 
vegyi anyagokat, adalékanyagokat 
tartalmaznak. 
Megismertették a lakókat, klubtagokat az 
ételek megfelelő tárolásával, a hűtőszekrény 
tisztításának szabályival. 
Volt ételkóstolás is. Teákat, üdítőket, különböző összetételű kenyereket kóstolhattunk meg. Bemutatták azokat a háztartási eszközöket, 
amelyek a korszerű konyha kellékeihez hozzátartoznak. 
Beszélgettünk arról is, hogy a stressz összefüggésbe hozható a helytelen táplálkozással. Javaslatokat kaptunk, hogy milyen körülmények 
között táplálkozzunk. ( Kényelmesen, ülve együnk, hagyjunk elegendő időt az étkezéshez stb.) 
Az is téma volt, hogy a világhírű magyar konyhának milyen jellemzői vannak. Feltérképeztük közösen, hogy melyek azok az ételek, 
melyek Hungarikumnak számítanak. 
A foglalkozások befejezésével fénymásolat formájában „szóróanyagot” osztottak szét (korszerű táplálkozással kapcsolatos ötletek, 
javaslatok, receptek stb.) 
Az ember mindig kész az új információkat befogadni, meghallgatni és elgondolkodni a hallottakon. 

Endrédi Károly 
Idősek Otthonának munkatársa 

Az Asszonykórus „tevékenykedése” 
 
Ugyanúgy minden szerda délelőtt jövünk össze, mint 
hosszú évek óta. Megbeszéljük a kórus örömeit és gondjait. 
Ebben az évben nagy öröm ért bennünket kétszer is. 
Gondunk volt. Nem volt ének tanárunk mióta „Margit óvó 
néni” elköltözött, úgy éreztük magunkra maradtunk. Ez így 
is volt, míg Gyuláról Kiss Ferenc citerással fel nem vettük 
a kapcsolatot és a kérdésünkre igent mondott. Műfajt is 
váltottunk „csak” népdalokat tanultunk be a Falunapra és 
az Elszármazottak Találkozójára. Akkor mutattuk be a 
másik örömünket, amit az Önkormányzattól kaptunk, végre 
lett fehér egyen blúzunk. Abban léphettünk fel, amit még 
egyszer megköszönünk. Járunk a társ klubok 
rendezvényeire és színesítjük, programjaikat. Voltunk a 
Sarkadi „Áfészesekkel” Makón, Hódmezővásárhelyen 
valamint Gyomaendrődön egynapos kiránduláson, ami a 
strandolást is magába foglalta. 
A kórus tagjai voltak a beígért egynapos városnézésen 
(múzeum, könyvtár, kiállítás), végül a felújított fürdőben 
kötöttünk ki. Voltak közülünk Balatonöszödön az Erzsébet 
Utalvánnyal, az is jól sikerült. Nem rég voltunk a Sarkadi 
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Városi Nyugdíjasoknál fiú napon, ahol felléptünk. Még aznap este a Gyulai Park étterem megnyitóján, Kiss Ferenc citerás ismeretsége 
révén, ahol nagy tetszést váltottak ki a népdalok és a kékfestő ruhánk. Késő este az Önkormányzat autói hoztak haza bennünket. Másnap 
a Nyárbúcsúztató Roma Kulturális Napra hívtak bennünket, ahol ismét felléptünk. Köszönjük a meghívást. 
Kicsit sűrű volt a nyarunk, főleg az augusztus és a szeptember eleje. 
2015. október 30-án Őszbúcsúztató Batyus Bálat rendezünk, amire minden szórakozni vágyó kötegyánit szeretettel meghívunk. Lesznek 
a társ kluboktól műsorok és táncolni is lehet. 
Ilyenek a mi „tevékenykedésünk”hétköznapjai próbákkal megfűszerezve. 
Kívánunk erőt, egészséget mindnyájunknak! 

Nagy Józsefné és az Asszonykórus 

Villámrelaxáció 
 
A Sarkadi Egészségfejlesztési Iroda szervezésében megtartott legutolsó foglalkozáson kiosztott szórólapot változatlan formában közre 
adom. A gyakorlatot mi ott elvégeztük. A gyakorlatot bárki, bármikor, bárhol elvégezheti. Érdemes kipróbálni. 
Villámrelaxáció stressz ellen 
Bárhol és bármikor alkalmazható villámrelaxáció 
stressz ellen!  
Prof. Dr. Bagdy Emőke szerint a következő 
gyakorlat kiváló. könnyen elsajátítható és bárhol 
alkalmazható villámrelaxáció – Íme: 
„Álljunk föl, és végezzük el ezt az egyszerű, de 
felettébb hasznos gyakorlatot. A villámrelaxáció 
lépéseit bárhol elvégezhetjük, a fő, hogy intenzíven 
koncentráljunk arra, amit csinálunk: 

1. jó erősen zárjuk ökölbe a kezünket, és tartsuk 
fel a feszítést - nem olyan nagyon, hogy még 
a körmünk is belenyomódjon a tenyerünkbe, 
csak annyira, hogy érezzük, megfeszült az 
öklünk. 

2. Most hajlítsuk be a könyökünket, hogy csak 
úgy dagadozzanak a bicepszek! Ezután 
szorítsuk oda a könyökünket a bordakosárhoz. 

3. Most jön a láb, végig feszítjük a lábunkat, a 
farizmok is kőkemények, húzódjanak egy 
kicsit fölfelé, mintha két centit nőni akarnánk. 

4. Majd engedjük ki a levegőt, nyissuk szét a 
tenyerünket! 

Ennyi az egész, nyugodtan foglaljunk helyet! 
Amikor túl sok feszültség van bennünk, akkor 
csináljuk meg ezt a gyakorlatot, majd tartsunk egy 
kis szünetet, és ismételjük meg még egyszer. Az idegrendszer számára ugyanis természetellenes folyamat, ha túl erősen feszítjük az 
izmainkat, ezért automatikusan védelmezni kezdi a szervezetet, majd benyomja az ellazulás parancsot. Ez az áldott kis módszer pontosan 
annyi feszültséget von el, hogy a maradéktól már nem betegszünk meg, nem kapunk fejfájást, azzal már meg tud küzdeni a szervezet. 
Szívből javaslom, hogy bárhol tör ránk a feszült állapot, használjuk ezt a módszert, mely csodákat tesz!” 

Endrédi Károly 
Idősek Otthonának munkatársa 

Kilencven 
90 év 10 év van még a 100-ból 

Ezzel nyugodtan dicsekedhet bárhol, 
Boldogságban, egészségben legyen gazdag, 
Mindent megkapjon, amit az élet még adhat, 

Tőlünk ezt a kis köszöntőt kapja, 
Kívánunk boldog születésnapot ma! 

 
Ezzel a kedves verssel zárta köszöntőjét Dr. Szalai Lászlóné az Idősek 
Otthonának intézményvezetője Tokai Ferencné, Julika nénit köszöntve 90. 
születésnapján. Kötegyán szép korú lakóját az Önkormányzat részéről Szokai 
Dániel jegyző Úr köszöntötte, majd Orbán Viktor Magyarország 
miniszterelnökének üdvözletét olvasta fel. Julika néni a családja, szerettei, 
lakótársai, gondozói körében meghatódva vette át az emléklapot és a 
virágcsokrot. 
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Tokai Ferencné 1925. október 3-án született Sarkadon. 
Édesanyja eladóként dolgozott, édesapja 
növénytermesztéssel foglalkozott. Négy testvére 
született. Szép gyermekkora volt, vidám családi 
légkörben nevelkedett fel. Már fiatalon a Sarkadi TSZ-
ben és a rizstelepen dolgozott, 21 évesen ment férjhez 
Tokai Ferenchez. Házasságukból négy gyermek 
született Julianna, Irma, Ferenc és Edit. Mára már 9 
unoka és 4 dédunoka veszi körül szeretettel. Férje 1989-
ben hirtelen meghalt. Pár év egyedül lét után döntött 
úgy, hogy beköltözik a Kötegyáni Idősek Otthonába. 
Ennek lassan már 5 éve. Az új környezetbe könnyen 
sikerült beilleszkednie, hiszen a közösséget mindig is 
szerette. Az otthonban híres a vérbeli kártyajátékáról. 
Mosolya és szeme csillogása megmelegíti az emberek 
szívét. 
Az Intézményvezető szavaival élve „megtanulhatjuk 
tőle az élni akarást, a sugárzó szeretetet és jó kedvet, 
hiszen ez adott Neki erőt annyi éven át”. 
Tisztelettel állunk meg az évek múlása felett kívánjuk, 
hogy ezt a belőle áradó szeretetet és jókedvet soha nem 
veszítse, sokáig legyen még közöttünk. Isten éltesse 
sokáig! 

Bálint Erzsébet 
anyakönyvvezető 

Mozduljunk együtt a Nemzeti Összetartozás Napján 
 
A mozgás az ember alapvető igénye és szükséglete. A mozgás felfrissít, új energiákat ad és nem utolsó sorban az egész szervezetre és 
önmagában az emberre kedvező hatást gyakorol. A rendszeres testmozgást tehát érdemes, már kora gyermekkorban elkezdeni és 
élethosszig művelni. Ezen ismeretek és a testmozgás kiemelkedő fontossága alapján Kötegyánban, 2015. június 4.-én került 
megrendezésre a „Mozduljunk együtt a Nemzeti Összetartozás Napján” című sportnap. Már reggel 8 órától a Kötegyáni Általános Iskola 
udvarán kezdődött el a gyülekező, ahova minden résztvevőt szeretettel vártunk. A napot Nemes János polgármester Úr nyitotta meg 
ünnepi beszédével, majd Szőke Erika folytatta a közös bemelegítéssel. Miután mindenki kellően bemelegítve érezte magát 
elkezdődhetett a futás. Ezen a június 4-ei napon - emlékezve Trianonra - jelképesen 1920 métert futottunk le. Az eseményen Felföldi 

Sándor is megtisztelt minket a jelenlétével és együtt teljesítettük az - Iskolaudvar - Kossuth utca - Öko park – Kossuth utca – Táncsics 
utca – Iskolaudvar útvonalat. A futás után egy hűsítő limonádéval frissítettük fel magunkat. Ezután több helyszínen folytatódtak a 
programok. Az iskolaudvaron Pilates jellegű tornagyakorlatokat végeztek a tornázni vágyók, míg a könyvtár udvarában vikingsakk, 
tollaslabda és lengőteke állt az érdeklődők rendelkezésére. Az Ungvári Mihály Művelődési Ház nagytermében asztalitenisz kecsegtette a 
résztvevőket, továbbá a Könyvtárban számos kártyajáték, sakk és malom szórakoztatta a vendégeket. A sport programok mellett fontos 
egészségünk állapota, így a művelődési ház kistermében számtalan egészségügyi szűrővizsgálat volt elérhető. A nap végére mindenki 
kellemesen elfáradt. Jó érzés volt, hogy végre, még ha csak egy napra is, de együtt mozgott a falu apraja és nagyja. 

Nagy Dóra 
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Képviselő - testületi látogatás Kápolnásfaluban 
 
Ez év július 9. és 13. között a Kötegyáni Képviselő - testület meghívásnak eleget téve 11 
fővel látogatást tett az erdélyi testvértelepülésünkön Kápolnásfalun. Látogatásunknak 
kettős célja volt. Az egyik a falu központjában felállításra kerülő emlékmű helyének 
megtervezése, kialakítása, a második cél pedig a testvértelepülések találkozója valamint 
falunapon való részvétel. Az indulás csütörtökön reggel öt órakor volt. A korai indulást a 
két település közötti 421 km indokolta. A déli órában érkeztünk meg a célállomásra. A 
házigazda település polgármestere Benedek László fogadott bennünket, majd 
megmutatta szálláshelyünket, valamint ismertette az elkövetkezendő három nap 
programját. Ezek után, baráti beszélgetések következtek, valamint ismerkedés a többi 
testvértelpülés küldöttségével. Péntek reggel buszok vártak bennünket, hogy szervezett 
út keretében ellátogassunk Kőrispatakra. Utunk a település büszkeségéhez vezetett, ami 
nem más, mint a Szalmakalap - múzeum, itt Szőcs Lajos Úr vezetett be bennünket a 
kalap készítés és viselés rejtelmeibe, valamint az itt készült fejfedőkből kiállítást 
tekinthettünk meg. Innen utunk „a legszékelyebb székely” településre Énlakára vezetett, 
ahol Nagy-Mátéfi Tímea lelkésznő fogadott bennünket és mutatta be az Unitárius 
templomukat, amelyen egy Orbán Balázs által felfedezett ősi székely rovásírású felirat 

található „Egy az Isten” 
fordítással. Az 1976-os 
javításakor a padlózat 
alól egy római sír, épület 
romok és két fogadalmi 
oltárkő került elő. 
A szombati nappal 
megkezdődött hivatalosan is a Kápolnási Falunapok rendezvénysorozat. 
A szombat valamint a vasárnap is Istentisztelettel kezdődött, majd a 
házigazda település vezetője köszöntötte a résztvevőket, valamint a 
testvértelepülések delegáltjait, ezután a köszöntő szavakat hallhattunk. A 
folytatásban táncos zenés műsorok következtek, ezzel a párhuzamosan a 
könyvtár előtti téren gyermekkórus, valamint szavalat kíséretében 
koszorúzásnak lehettünk szem és fül tanúi. A művelődési házban egy tűt 
sem lehetett volna elejteni, amikor a gyermek filharmónikusok léptek 
színpadra, akik székely, magyar és német népdalokat adtak elő, ezzel 
elkápráztatva a hallgatóságot. Az igazi csattanó a végén következett, 
amikor egymás után énekelték el a székely valamint a magyar Himnuszt. 
A falu központjában bemutatót tartott a helyi Önkéntes Tűzoltó 

Egyesület. Vasárnap ott folytattuk, ahol az 
előző napot nyugodni hagytuk, többek között 
láthattunk tenyészállat bemutatót, díjnyertes 
szarvasmarhákkal, valamint a színpadon zenés-
táncos produkciókat láthatott a nagyérdemű. 
Kis maroknyi csapatunk ellátogatott a 
Székelyek szent hegyéhez, az 1801 méter 
magasan fekvő Hargita-hegyhez és, ha már ott 
voltunk meg is hódítottuk azt. Célja is volt a 
csúcstámadásnak, ugyanis a Kötegyáni 
Képviselő - testület által felállított kopjafát, 
amit festékkel konzervált Szőke Sándor 
szobrász-művészünk. 
Lassan beesteledett és vele együtt elérkezett az 
ünnepségsorozat fénypontja az Edda zenekar 
két órás nagykoncertje, amelyre több ezres 
nézősereg volt kíváncsi. 
Eljött a hétfő, amely a hazautazás napja volt, 
ahol a testvértelepülések „a jövőre Veletek, 
ugyanitt” szlogennel búcsúztak egymástól és a 
vendéglátóiktól. 
 
 

Borbély József 
képviselő 
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Kirándulás Szilvásváradra 
 
Egy kora őszi pénteki napon klubunk kis csapata kirándulni indult. A tervezett kimozdulást mindenki izgatottan várta, páran már aludni 

sem bírtak az utazás hetében. A lelkes csapathoz 
örömmel csatlakoztak az Intézmény dolgozói is, 
de a lakók közül is akadtak bátor jelentkezők a 
hosszú útra. A Polgármester Úr és néhány 
Képviselő is velünk tartott. Első utunk Karcagra 
vezetett, ahol a város jeles szülöttének, Kántor 
Sándor Kossuth - díjas fazekasmesternek az 
emlékkiállítását tekintettük meg. A kiállítás 
tárlatvezetéssel történt, így időrendben csodáltuk 
meg a mester munkásságának fejlődését a hazai 
tiszafüredi-, mezőcsáti - és gyöngyös-pásztói 
fazekasságra jellemző daraboktól a brüsszeli 
világkiállításon nagydíjat nyert nagyméretű 
figurális kerámiákig. 
Ezután folytattuk utunkat a következő állomásig. 
Szilvásvárad a Bükk-hegység nyugati lábánál 
található, mintegy 30 km-re Egertől, 35 km-re a 
Szlovák határtól. Legismertebb része a Szalajka-
völgy. A völgyben közel 4 km hosszan kanyarog 

az erdei kisvasút, mely szinte egész évben menetrend szerint szállítja a turistákat. Mi is így jutottunk el a Fatelepi megállótól a Fátyol-
vízesésig. Nem sokáig időzhettünk itt, de a táj szépsége mindenkit elbűvölt. A kirándulóponthoz visszatérve a közeli Fenyő vendéglőben 
vártak bennünket a finom ebéddel. A délutánt már Egerben töltöttük. A várban tettünk egy rövidített sétát. Ennek része volt egy térhatású 
érdekes kisfilm és néhány régészeti kiállítás, melyek visszavittek bennünket a történelmi időkbe. A várbörtönből kiszabadulva a méltán 
híres Szépasszony - völgy egyik boros pincéjében vigasztalódtunk. 
A helyrejött hangulatot a buszon tovább fokoztuk, jókat énekelve és a következő utat tervezgetve töltöttük az időt. 
Élményekkel telve tértünk haza. 

Szőkéné Debreceni Magdolna 

Tegyük helyére a dolgokat! 
Építési törmelék lerakó hely 

 
Kötegyán községben régóta fennálló probléma a cserép, tégla, beton, kő és egyéb építési törmelék megfelelő helyen történő lerakásának 
hiánya. Ez idáig nem volt kialakítva e célra terület, azonban nemrégiben a Szabadság és a Zrínyi utca sarkán, az önkormányzat 
tulajdonában lévő 915. helyrajzszám alatt található telken lett létrehozva az építési törmelék lerakására alkalmas terület. Ide kizárólag 
csak építési törmelék helyezhető el, szemetet lepakolni tilos! Azért tartottuk fontosnak ezt a területet ilyen célra kijelölni, hogy a faluból 
az összes ilyesféle törmelék egy helyen legyen, hiszen ezt később útalap formájában újra tudjuk hasznosítani. A törmelék lerakása 
szabályozott keretek között történik. Külön válogatva kell lepakolni ide a cserepet, téglát, betont, köveket és törmelékeket. Az építési 
törmelék elhelyezésével kapcsolatban az Önkormányzat alkalmazásában álló Földi Zoltán (Tel: 06-31/331-39-68), nyújt segítséget. 

 
Kötegyán Község Önkormányzata 
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Kötegyáni Faluház 
 
Sokunk örömére Kötegyán hamarosan gazdagodni fog egy faluházzal. Az a megtisztelő feladat ért, hogy ötleteimmel és a tanulmányaim 
során szerzett tapasztalataimmal hozzájárulhatok a megalakulásához. A folyamatnak Önök is lehetnek a segítői, így ezúton szeretnék 
felhívást kezdeményezni a berendezés összegyűjtésére. 
Faluházzá a Temető utcában található sarki parasztház fog alakulni. A ház 1948-ban épült, a hagyományos szoba – konyha − kamra 
beosztással. Az építés időpontjához igazodva, terveink szerint a ’40-es, ’50-es évek lakásbelsője lesz bemutatva, ha sikerül 
összegyűjtenünk a korabeli berendezés összes darabját. A lakásbelső bemutatásán túl minél több olyan tárgyat szeretnénk elhelyezni, 
amit ki lehet próbálni, hogy a látogatók „használni” tudják a faluházat és ez által megismerjék a hagyományos technikákat. Külön 
bemutatóhelyet fognak kapni a mezőgazdasági eszközök és a textíliák. 
Lentebb listázom a szükséges tárgyakat, bútorokat. Csak az ötvenes években használtakat vagy az annál korábbiakat keressük. 
 
Kérem, ha rendelkeznek valamelyikkel, és szívesen elajándékoznák faluház számára, hívjanak telefonon: 0670/321-1196 
Lakószoba: 

 asztal, asztalterítő; 4 szék; függönyök; fotók, képkeretek; kredenc (kaszli); csuprok; 2 dunna; 4 párna; 2 ágytakaró; 2 pokróc; 
szalmazsákok; tükrös szekrény; 

Konyha: 
 stelázsi; sparhelt; mosdó lavór és állvány; házi áldás; edények, evőeszközök, tányérok; csuprok; asztal; kanta; kenyérkosár; 

textíliák; pad (kanapé); kötény; szakácskönyv 
 Textíliák, mezőgazdasági eszközök 

Nagy Adrienn 
Debreceni Egyetem, Néprajzi Tanszék 

muzeológia mesterszak 
II. évfolyam 

Zakuszka 
 
Hozzávalók:   
5 kg padlizsán, 
6 kg paradicsom - paprika, 
1 kg vöröshagyma, 
1 l étolaj, 
1l paradicsomlé, 
10 gr nátriumbenzoát, 
szemes bors, babérlevél, só. 
 
Elkészítés: 
A padlizsánt és a paprikát megsütjük, sütőben vagy parázson. 
Hűlni hagyjuk, majd a bőrt lehúzzuk a padlizsánról és a 
paprikáról, miután ezzel végeztünk ledaráljuk. A hagymát 
megpucoljuk és szintén apróra daráljuk. ½ liter olajon 
megpároljuk a hagymát, majd a ledarált padlizsánt és 
paradicsomot is összesütjük és hozzáöntjük a paradicsomlevet. 
Ezt megsózzuk, hozzá adjuk a szemes borsot és a babérlevelet. 
A 10 gr nátriumbenzoátot langyos vízzel simára keverjük és beletesszük a zakuszkába. 
Forrás után az előre elkészített forró üvegekbe rakjuk, tetejére1-1 evőkanál forró étolajat teszünk, jól lezárjuk az üvegeket és száraz 
dunsztba helyezzük. 
Nagyon finom előétel, reggeli vagy vacsora, puha kenyérrel vagy pirítóssal. 
Jó étvágyat! 

Hajdu Jánosné 
nyugdíjas könyvtáros 
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Könyvfelajánlás 
 
Tisztelt Lakosság! Amennyiben feleslegessé vált, megunt könyvei vannak, ami még használható szívesen vesszük felajánlását a 
testvértelepüléseink részére! A könyvek az Ungvári Mihály Művelődési Ház és Könyvtárban kerülnek átvételre, ahonnan kijuttatjuk a 
testvértelepülések könyvtárainak! 
Felajánlásaikat előre is köszönjük! 

Borbély József 
képviselő 

Ház Eladó 
Kötegyánban az Ady Endre utca 15. szám alatt, csendes helyen, jó állapotban lévő, téglából épült, kétszobás, összkomfortos családi ház, 
melléképületekkel 5000m2-es telken eladó. Irányár 2.300.000. Forint. További információ +36-30-456-0244, Pallag Lajos 

 

Kölcsey Ferenc Alapítvány testvérkönyvtár segítő pályázat 
 
A Kötegyáni Ungvári Mihály Művelődési Ház és Könyvtár az idei évben az előző évekhez hasonlóan sikeresen mérette meg magát a 
Kölcsey Ferenc Alapítvány testvérkönyvtár segítő pályázatán, aminek keretében új, valamint használt, de még jó állapotú könyveket 
juttat ki a testvértelepülések könyvtárai számára. 
Kronológiai sorrendben a következő képen követték egymást a sikeresnek ítélt pályázatok: 
 

 2013-ban 80.000. Ft. Kápolnásfalunak 
 2014-ben 100.000. Ft. Nagyölvedvednek 
 2015-ben 100.000. Ft. Nagyzerindnek 

lett megítélve pénzösszeg. 
Borbély József 

képviselő 

Köszönjük 
 

Gál Lászlónénak, mindenki Margit óvónénijének, ez úton szeretnénk megköszönni a Kötegyáni Hírmondó Szerkesztőbizottságában 
nyújtott mindenkori segítséget és áldozatos, odaadó munkáját. 

a Kötegyáni Hírmondó Szerkesztőbizottsága 


